
Před sto lety se narodil dne 22. září ve Strašicích Bohuslav Velvarský, který se zúčastnil během II. světové války bojů 
v Sýrii, Egyptě a Libyi, kde se zúčastnil obrany Tobruku. V roce 1942 byl vybrán do pilotní školy, kterou absolvoval v Anglii 

a v Kanadě. Poté sloužil jako stíhací pilot u 313. československé stíhací perutě. Po roce 1948 emigroval do zahraničí.
Bohuslav Velvarský se stal nositelem několika britských vyznamenání, dvou Československých válečných křížů a mimo jiné 
také vysokých medailí za zásluhy. Jeho životní osudy zmíníme při slavnostním odhalení památníku u Muzea Středních Brd 

dne 28. října 2021, kde připomeneme také jeho spolužáka Josefa Polívku.
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Zápis z Rady obce č. 58/09/21 (6. 9. 2021)
J. Hahner, M. Straka

I. Projednáno
1.	 	Dodatek	ke	smlouvě	o	zajištění	zpětného	

odběru	–	ASEKOL	a.s.
RO projednala návrh dodatku ke smlouvě o zajištění zpět-
ného odběru elektrozařízení se společností ASEKOL a.s. 
Předmětem dodatku je úprava odměn za zpětný odběr 
elektrozařízení a změna všeobecných obchodních podmí-
nek.
RO schvaluje Dodatek ke smlouvě o zajištění 
zpětného odběru elektrozařízení se společností 
ASEKOL a.s. 

2.	 	Výpověď	nájmu	zahrádky	–	Š.	Blaško
RO projednala zaslanou výpověď obecní zahrádky 
k 31. 8. 2021. Záměr pachtu této zahrádky bude zveřejněn 
na úřední desce
RO schvaluje ukončení nájmu zahrádky dohodou 
dle výpovědi č.j. 971/21. RO schvaluje záměr pachtu 
zahrádky č. 50.

3.	 	Žádost	o	prodloužení	lhůty	–	V.	Kot
RO projednala žádost o prodloužení lhůty k vyklizení obec-
ní zahrádky do konce roku 2021. Dle zaslané výpovědi by 
měl nájemce zahrádku vyklidit k 30. 9. 2021.
RO neschvaluje žádost č.j. 981/21.

4.	 	Projednání	výpovědi	–	D.	Švandrlík
RO projednala dopis reagující na výpověď z nájmu zkušeb-
ny v prostorách ZŠ Strašice. Nájemce v dopise vysvětluje 
důvody, které ho vedly k tomu, že požádal o opravu svodů 
dešťové vody. Prostory využívá jako studovnu i pracovnu, 
tudíž výpovědí z nájmu těchto prostor mu vzniká velmi tíživá 
životní situace.
RO trvá na zaslané výpovědi z nájmu, výpovědní lhůta trvá 
do 30. 9. 2021.
RO bere na vědomí dopis č.j. 986/21.

5.	 	Návrh	na	zavedení	pečovatelské	služby	–	č.j.	
995/21
RO projednala návrh na zavedení pečovatelské služby 
z důvodu zhoršeného zdravotního stavu.
RO schvaluje zavedení pečovatelské služby dle 
návrhu č.j. 995/21.

6.	 	Návrh	na	zavedení	pečovatelské	služby	–	č.j.	
998/21
RO projednala návrh na zavedení pečovatelské služby 
z důvodu zhoršeného zdravotního stavu.
RO schvaluje zavedení pečovatelské služby dle 
návrhu č.j. 998/21.

7.	 	Stanovení	ceny	pozemků	v	obci	Strašice
RO projednala dokument, kterým jsou předběžně stano-
veny ceny pozemků v obci Strašice, které jsou v majetku 
Obce Strašice. Dokument bude předložen k projednání 
a schválení ZO Strašice.
RO schvaluje návrh cen za pozemky v majetku Obce 
Strašice. 

8.	 	Žádost	o	povolení	oplocení	zahrádky	–	J.	Černý
RO projednala žádost o povolení oplocení zahrádky č. 94, 
která se nachází vedle garáže žadatele. V případě že je 
pozemek posekaný, dochází k tomu, že na pozemek někdo 
něco odloží, případně na něm zaparkuje. Pokud by obec 
pro tento pozemek neměla využití, žadatel by daný poze-
mek o výměře 18 m2 odkoupil.
RO bere na vědomí žádost č.j. 996/21. RO schvaluje 
oplocení zahrádky č. 94.

9.	 	Zápis	z	jednání	Komise	pro	občanské	záležitosti
RO projednala zápisy z jednání Komise pro občanské zále-
žitosti za období duben – srpen 2021. Komise se zabývala 
přípravou blahopřání pro jubilanty v daném období. Komise 
rovněž řešila přípravu dárků pro vítání občánků, které bo-
hužel neproběhlo klasickou formou.
RO doporučuje komisi, aby uspořádala podzimní setkání 
seniorů.
RO bere na vědomí Zápisy z jednání Komise pro 
občanské záležitosti za období duben – srpen 2021. 

10.		Program	jednání	ZO	Strašice
RO projednala návrh programu jednání ZO Strašice dne 
23. 9. 2021. RO doporučila, aby se jednání ZO Strašice řídi-
lo následujícím programem:
 1. Zahájení
 2. Schválení programu jednání
 3. Schválení orgánů jednání
 4. Náměty a podněty občanů
 5. Rozbor hospodaření Obce Strašice k 30. 6. 2021
 6.  Rozpočtové opatření obce Strašice č. 4-2021, č. 

5-2021, č. 6-2021 a č. 7-2021
 7. Zpráva o činnosti Finančního výboru ZO Strašice
 8. Stanovení ceny pozemků v obci Strašice 
 9. Schválení návrhu zadání Změny č. 8 ÚP Strašice
 10. Projednání vstupu do MAS Světovina
 11. Zpráva o činnosti Obecní policie Strašice
 12. Kontrola usnesení
 13. Interpelace zastupitelů
 14. Návrh usnesení
 15. Závěr
RO schvaluje předběžný program jednání ZO 
Strašice dne 23. 9. 2021. 
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Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče Strašice za měsíc září

Poznávací a vzdělávací 
akce pro pedagogy
Ve čtvrtek dne 26. srpna se pedagogický sbor zúčastnil 
výjezdní poznávací akce do Starého Plzence. Tuto akci 
přichystalo vedení školy pro své zaměstnance jako velmi 
milé překvapení k nadcházejícímu školnímu roku. 

Smyslem celodenního pobytu ve Starém Plzenci bylo se-
tkání zaměstnanců při neformálních aktivitách a utužení 
mezilidských vztahů. Nejprve proběhla prohlídka společ-
nosti Bohemia Sekt, s.r.o. a poté následoval výlet na im-
pozantní zříceninu hradu Radyně. V pohodové atmosféře 
proběhl také výšlap na rotundu sv. Petra a Pavla. Všichni 
si tuto akci velmi užili a vrátili se posíleni na těle i na duchu.

Ve dnech 30. a 31. srpna absolvovali pedagogové školení 
zaměřené na využívání formativního hodnocení při výu-
ce coby nástroje rozvoje a úspěchu žáků. Lektorka paní 
Mgr. Michaela Hlaváčová předala pedagogům spoustu 
užitečných a aktuálních informací a materiálů a vše pre-
zentovala na konkrétních příkladech z praxe. 

Mgr. Marcela Paulová

Slavnostní přivítání prvňáčků
Dne 1. září proběhlo slavnostní přivítání našich nejmen-
ších školáků – prvňáčků ve společenské místnosti naší 
školy za účasti pana starosty Jiřího Hahnera, pana ředitele 
Mgr. Martina Straky a třídní učitelky Mgr. Moniky Kebrlové. 

Všechny přítomné potěšilo hudební vystoupení žáků naší 
školy pod vedením pana učitele Mgr. Petra Šilhánka. 

Ve školním roce 2021/2022 nastoupilo do první třídy 19 
žáků. A na co se naši prvňáčci ve škole nejvíce těší? Děti 
postupně vyjmenovaly všechny předměty a také se těší 
na domácí úkoly. 

Ještě jednou všem dětem přejeme úspěšný start do 1. třídy.

Mgr. Monika Kebrlová

Přespání druháků ve škole
Nám druhákům začal první školní den jinak než obvykle. 
Na paní třídní učitelku jsme se ráno přišli jen na chvilku 
podívat, ale večer jsme se do školy ještě vrátili. Čekalo 
nás totiž první přespání ve škole, v naší třídě 2.A. 

Do kolektivu přibyli dva noví žáci, a tak jsme měli možnost 
poznat my je a oni nás. Večer jsme měli spoustu času 
na barvité líčení našich prázdninových zážitků, zaskotačili 
jsme si v tělocvičně, asi abychom dříve usnuli, a těšili se 
na připravenou večeři ve cvičné kuchyňce. 

S plnými bříšky, někteří si byli i třikrát přidat, jsme se odvalili 
do třídy, kde jsme zhlédli připravenou galerii našich zážitků 
ve fotografiích z loňského roku. U některých se opět ozval 
hlad, a tak jsme se občerstvili dobrotami, které nám při-
pravily naše zlaté maminky. Pečou znamenitě! Pohádkou 
na dobrou noc jsme ukončili náš první školní den. Někdo 
přidal malinko stýskavých slziček, ale byli jsme stateční. 

Ráno za kuropění jsme vstali, vyčistili si zuby, zabalili spa-
cáky, karimatky a pelášili do kuchyňky na snídani. To, co 
zbylo, jsme uložili do batůžků a vzali s sebou na svačinu, 
protože nás čekal výšlap na Bambuli. Den jako vymalo-
vaný, úsměvy na tvářích, žádné hádky a pranice, nebyl 
na ně čas. 

Slavnostní uvítání prvňáčků Slavnostní uvítání prvňáčků
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Snad se nám vyplní naše přání a přespání ještě zopaku-
jeme třeba na konci školního roku. Děkujeme maminkám 
i paní asistentce Janě Fetterové za velkou pomoc.

Žáci 2.A a třídní učitelka Mgr. Zuzana Andrlíková

Adaptační kurz pro 6. třídy
Začátkem druhého zářijového týdne nastoupilo ráno 45 
čerstvých žáků šestých ročníků do autobusu, který je od-
vezl do kempu ve Věšíně vstříc novým dobrodružstvím, 
zážitkům a přátelstvím.

Kemp uprostřed hlubokých brdských lesů nás přivítal 
svou vlídností a rozlehlostí. Děti se ubytovaly do svých 
dřevěných chatiček a seznamování strašických, cheznov-
ských, dobřívských a těňských spolužáků mohlo začít pod 
vedením jejich nových učitelů Mgr. Kathariny Polívkové, 
Mgr. Pavly Hrazdilové, Mgr. Jiřího Monharta a Mgr. Petra 
Šilhánka. 

Dny byly jako vymalované, modré nebe a sluneční paprs-
ky nás provázely všechny tři dny. Kluci a holky se bavili 
při seznamovacích aktivitách plných pohybu, kde se sna-
žili spolupracovat, plnit zajímavé úkoly a hlavně se bavit 
a spřátelit. Volné chvíle trávili na sportovních hřištích, kde 
vedlo hlavně beachvolejbalové hřiště plné příjemného 
písku, kde děti se zápalem hrály přehazovanou. Využívali 
jsme také místní bazén, jehož voda byla velmi chladivá, 
takže jsme v něm trávili několikrát denně krátké chvíle pro 
osvěžení.

Poslední večer nás čekala noční hra a táborák. Pod se-
tmělou oblohou se trojice vydávaly vstříc lesnímu dobro-
družství a vracely se k táborovému ohni, který lákal pí-
sničkami ze strun kytar našich dvou hudebně nadaných 
šesťáků Marka a Vaška.

Poslední ranní aktivitou před poledním odjezdem bylo 
malování a zpívání. Všichni účastníci kurzu tvořili krásné 
barevné obrázky se zážitky a vtipnými verši o tom, co se 
jim tady nejvíc líbilo. Pan učitel Šilhánek pak zahrál melo-
dii zbrusu nové písničky, jejíž refrén nás všechny naučil, 
a vyzval děti, aby sloky vytvořily ze svých zážitků. V této 
aktivitě budeme pokračovat ve škole v hudební výchově 
a na závěr pak vznikne poutavé video s písničkou, fotkami 
a obrázky báječných zážitků letošních šesťáků.

Když jsme po obědě nasedali do autobusu a mávali krás-
nému a pohodovému místu uprostřed lesů, mnohým z nás 
bylo líto, že tu nemůžeme trávit více dnů. Zážitky a nová 
kamarádství nám však určitě zůstanou a budeme z nich 
s radostí čerpat celý školní rok.

Mgr. Pavla Hrazdilová

Ekologická akce „Ukliďme Strašice!“
V pátek dne 17. září se celá škola zapojila do historicky již 
šestého ročníku úklidové akce s názvem „Ukliďme Česko 
- Ukliďme Strašice!“. Smyslem této celorepublikové ekolo-
gické aktivity zaštítěné Ministerstvem životního prostředí 
ČR je uklidit nelegálně vzniklé černé skládky a nepořádek 
a prokázat přírodě službu konkrétním činem. 

A tak se přes 250 žáků v doprovodu svých vyučujících 
vydalo po přidělených trasách vysmýčit území obce i jeho 
okolí. Děti se tohoto úkolu zhostily s nadšením i zodpověd-
ností, o čemž svědčilo velké množství pytlů, ponechaných 
na stanovištích k odvozu. Jako vždy se kolem komunikací 
i v lese sesbíralo velké množství odpadků všeho druhu 
o celkové váze 840 kg a k tomu 9 kusů pneumatik.. 

Děkujeme všem malým účastníkům za jejich pracovitost 
a kladný vztah k životnímu prostředí!

Kolektiv pedagogů ZŠ K. Vokáče StrašiceAdaptační kurz

Úklid Strašic
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Začátek školního roku v mateřské škole

Nový školní rok jsme zahájili ve všech čtyřech třídách. 
Nejstarší předškoláci ze třídy Sluníček navštívili místní 
knihovnu, kde si půjčili knihy a seznámili se s novou kniho-
budkou na hříšti. S paní učitelkou Ludmilou Kleknerovou 
a Janou Kuncovou rovněž podnikli výpravu do lesa. Před-
školáčci z Koťat s programem Začínáme prošli adaptač-
ním obdobím. Navštívili les se svými učitelkami Ivanou 
Janouškovou a Kateřinou Sazimovou. Pozorovali přírodu 
a hráli hry. Berušky s paní učitelkou Alenou Krausovou, 
Janou Mrázkovou a Zuzanou Havlovou přivítaly čtyři děti 
z rodiny, které se bez problémů adaptovaly na stávající 
kolektiv. S programem Co beruška povídala si připome-

nuly svoje značky a jména. Zvládly i vycházku do lesa, 
k rybníku Tisý. Nejmenší děti nastoupily do třídy Kytiček. 
Těšily se na ně paní učitelky Hedvika Vonásková a Zuza-
na Stupková s programem Školka volá, vítáme Vás děti 
u nás. Kytičky se postupně seznamovaly se svojí třídou 
a mateřskou školou. Naučily se několik říkanek s pohy-
bem. Seznámily se se svoji značkou a hlavně zvládly ten 
velký krok do života, kterým je pobyt bez rodičů v prostře-
dí mateřské školy. Přispělo k tomu i využití nabízené po-
stupné adaptace, kdy si rodiče mohli děti vyzvedávat hned 
po dopolední svačině. Děti měly díky tomu možnost lépe 
si zvyknout. 

Venkovní učebna
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V druhé polovině září nás navštívilo divadlo Nána paní Je-
línkové s Ovčí pohádkou. Příběh o přátelství, rodině, ale 
také o nebezpečí slepé poslušnosti. Příběh o jehňátku, 
které bylo jiné než ostatní. O beranu, který se zaprodal 
vlkovi a o dobrém konci, který je v pohádce vždy tím nej-
krásnějším. Pohádka měla poutavý a napínavý děj a děti 
se často zapojily. Počítaly ovečky, poznávaly zda je jich 
více nebo méně. Odhodlaně se postavily vlkovi, zahnaly 
ho pryč a tím zachránily ovečky. Zkrátka pomohly, aby vše 
dobře dopadlo.

Začátek školního roku bývá pro některé děti těžký. Mnoh-
dy je to pro ně první odloučení od rodiny. Zvláště pro men-
ší děti bývá ve znamení slziček a stýskání. Proto mateřská 
škola dává velký důraz na adaptaci a socializaci dětí, jako 
první krok na cestě školním rokem. Aby se pedagogům 
práce dařila a dětem se ve školce líbilo je nutná spoluprá-
ce s rodinou. Teprve propojením školy a rodiny se dítě cítí 
bezpečně a zdravě se rozvíjí. To je jistě přáním nás všech.

Alena Krausová, DiS.

Venku je nám nejlíp

Kytičky na písku

Vlka my se nebojíme

Sluníčka v pohybu

Kuk, tady jsem!
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Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky, 
konané ve dnech 08. a 09. října 2021 

 

Volby se v obci Strašice uskuteční: 

‐ v pátek     dne   08.  října 2021  od 14.00   do   22.00 hodin 
‐ v sobotu   dne  09.  října 2021   od  08.00  do   14.00 hodin 

Místa konání voleb: 

‐ volební okrsek č. 1– Dvůr ‐Restaurace „U Andělů“ 

pro voliče podle místa, kde jsou přihlášeni k trvalému pobytu: v části obce I. – Dvůr včetně severní 
části ulice pod lesem až k č. p. 506 a nemovitostí postavených na poli pod touto ulicí 

‐ volební okrsek č. 2– Ves‐ Společenský dům – velký sál 

pro voliče podle místa, kde jsou přihlášeni k trvalému pobytu: v části obce II. Ves – Kout, střed obce, 
Škvárovna, včetně bytových jednotek č. p. 435‐439, 440‐467, 525‐528, 558‐565, 490‐501 a nově 
vzniklých bytových jednotek v areálu bývalých kasáren č. p. 679, 684, 685 

‐ volební okrsek č. 3–Huť  !!!POZOR ZMĚNA!!! Restaurace „Na Poště“ 

pro voliče podle místa, kde jsou přihlášeni k trvalému pobytu: v části obce III. – Huť včetně bytových 
jednotek č. p. 592 ‐ 600  

 

‐ Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svou totožnost a státní občanství ČR 
platným cestovním, diplomatickým nebo služebním pasem ČR, cestovním průkazem nebo 
platným občanským průkazem. Neprokáže‐li volič uvedené skutečnosti stanovenými doklady, 
nebude mu hlasování umožněno. 
 

‐ Voliči budou dodány hlasovací lístky nejpozději 3 dny přede dnem voleb do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR.Ve dnech voleb může volič obdržet hlasovací lístky i ve volební 
místnosti. 
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Rozpočtová opatření
Ing.	František	Nerad	–	bývalý	člen	rozpočtového	výboru	ČNR

Na zářijové Zastupitelstvo byla před-
ložena hned čtyři rozpočtová opat-
ření. Co to vlastně je? Rozpočet 
obce stanovuje, jaké a kolik peněz 
pro příští rok obec dostane a jak je 
použije, třeba na mandatorní, či in-
vestiční výdaje, kolik dá do oprav 
a údržby majetku, kolik poskytne 
komu dotací atd. Aby tohle mohla 
obec dobře odhadnout, měla by mít 
dobré plány. Abychom je ve Straši-
cích měli, založili jsme v roce 2007 
Komisi pro rozvoj obce a Komisi pro 
veřejné zakázky, které předchozí 
„vlády“ ve Strašicích neměly a asi 
nepotřebovaly. Nicméně investice 
byly alespoň označeny podrobněj-
šími poznámkami a vysvětlivkami, což dnes postrádám.

Začali jsme tehdy dělat spousty projektů, abychom měli 
nějakou představu, kolik peněz bude třeba v budoucích 
obdobích. V minulém Barňáku jsem ukázal na tabulky, 
podle kterých se finance plánovaly, které však už dnes ni-
kdo nedělá, stejně jako se nedělaly před naším příchodem 
do vedení obce.Nechápu, jak se potom tvoří rozpočet, no 
ale to je každého věc. Já jsem jako podklad pro svou prá-
ci tehdy používal i tabulky plánování ze státního rozpoč-
tu, nebo z plánování investic na Ministerstvu vnitra, kde 
jsem pracoval. Samozřejmě, že nelze dopředu odhadnout 
přesně všechny výdaje, nicméně například i ve státním 
rozpočtu se plánuje daleko podrobněji, než u nás.Viz tato 
ukázka státního rozpočtu kanceláře prezidenta republiky 
z roku 2005. Z nich je jasné, jaké se například plánují kon-
krétní investice či údržba majetku na rok, kolik budou stát 
celkem a kolik na ně bude vynaloženo v tom kterém roce. 
Zkrátka ve veřejných penězích musí být přehled.

Ale vrátím se k Rozpočtovým opatřením. Takže když se 
některá čísla rozpočtu nepodaří odhadnout zcela přesně, 
je nutné rozpočet upravit a na to právě slouží Rozpočtová 
opatření. Tímto opatřením lze přesunout finance z jedné ka-
pitoly do jiné. Samozřejmě se to musí schválit příslušnými 
orgány, protože rozpočet byl na začátku roku také schválen 
Usnesením a platí a nikdo si s ním nemůže dělat, co chce 
a jak chce. Státní rozpočet je dokonce zákon ve Sbírce zá-
konů a změnit se může opět pouze zákonem. Proto je tak-
to podrobný, aby se změny zákona nedělaly každý měsíc. 
Na rozdíl od našeho obecního rozpočtu, který je velmi, velmi 
obecný a kde se změny každý měsíc dělají. Náš rozpočet 
na letošní rok se schválil na konci února (přesně 25. února), 
dnes, když to píši, je 18. září (tedy 7 měsíců) a už se udě-

lalo 7 Rozpočtových opatření a myslím, že nejsou všechna. 
Z mého pohledu to vidím tak, že je rozpočet sestavený špat-
ně a nikdo mi to nevymluví, protože moje zkušenosti z Roz-
počtového výboru ukazují, že se sestavuje obecně a peníze 
na konkrétní akce se dávají, podle situace, až v průběhu 
roku. Znamená to, že se buď na začátku roku neví přesně, 
co se bude po celý rok dělat a částky se vycucají z prstu,a-
nebo se to ví, ale nemají to vědět daňoví poplatníci.
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Ano, uznávám, že se na některé akce žádá o dotace 
a neví se, zda dotace přijde, nicméně i to se řeší jinak než 
u nás. Plánuje se třeba oprava komunikace s dotací. Vět-
šinou je dopředu známo v podmínkách dotace, kolik bude 
dotace činit. Dopředu by měla být známa i celková cena té 
investice, protože přeci máme projekt (bez projektu nám 
nikdo dotaci neposkytne). Takže se spočítá, kolik bude do-
tace dělat a naše povinná část ceny se vloží s přesným 
určením do rozpočtové rezervy a až je smlouva na dota-
ci a začne se stavět, tak se tím Rozpočtovým opatřením 
peníze z rezervy převedou na tu konkrétní investici. No 
a když se nepodaří dotaci v tom konkrétním roce zajis-
tit, tak se v rezervěčástka přesune do rezervy rozpočtu 
dalšího roku – i proto jsou ve státním rozpočtu tři kolonky 
na finance. Jednak proto, že se ví, že akce bude trvat déle 
a jednak proto, že například další vláda či vedení radnice 
dopředu ví, co má dát do nového rozpočtu, aby nedošlo 
k zastavení investice. Pravda však je, že třeba nová vlá-
da, či zastupitelstvo nemusí s investicí souhlasit a sami 
od sebe ji zastaví. No je pak na voličích a občanech, aby 
takováto rozhodnutí vyhodnotili ve volbách.

Máme sice na radnici Finanční výbor, ale když jsem si 
přečetl zprávu jeho předsedy na Zastupitelstvo, dost mě 
zamrazilo. Kontrolovat pokladnu školy, je podle mě, hodně 
zbytečná práce a nepěkné vyjádření nedůvěry účetnímu. 
Každý rozumný účetní se přeci nenechá vyhodit z práce 
proto, že mu chybí či přebývají v pokladně peníze. Ka-
ždý ředitel školy si nenechá účetního, který neumí vést 
pokladnu, či má v penězích bordel. Nebo opět platí staré 
socialistické: Důvěřuj, ale prověřuj! Já si myslím, že Fi-
nanční výbor by měl hlavně kontrolovat, jak se používají 
obecní peníze, zda je opravován a udržován dobře obecní 
majetek. Členové finančního výboru přeci dělají inventury, 
tak vidí, zda majetku chybí údržba a tedy peníze na ni a to 
by měla být jejich hlavní náplň. Měli by diskutovat o finan-
cích na investice, o dluzích obce, o zbytných a nezbytných 
výdajích a ne o pitomostech. Kontrolovat, zda někde ne-
utíkají desetitisíce či statisíce a ne haléře a koruny v po-
kladně! Ze zprávy předsedy výboru vyplývá, že opravdu 
v těch pokladnách nechybí ani haléř. Jak by mohl, když 
účetní mají hmotnou odpovědnost a nezničí si přeci život 
nedbalou prací! 

V létech 2007 – 2010 se dělaly za rok průměrně 3 nebo 4 
rozpočtová opatření. Vloni jich bylo 13, tedy více než měsí-
ců v roce. Vlastně se rozpočet také schválil v únoru, takže 
13 opatření za 10 měsíců. Letos jsme na sedmi a myslím, 
že to bude podobné jako vloni a to je podle mě zásadně 
špatně. No a vedlejším, ale stejně důležitým problémem 
jsou konkrétní přesuny. Naplánují se částky na opravy 
a záchovnou činnost a pak se přesunou na investice, kte-
ré se během roku narodily. Tak se to přeci nemá dělat, ale-
spoň nám to v tom rozpočtovém výboru vysvětlovali. Přeci 
vypotit během roku investici v řádu statisíců nebo dokonce 

milionů a nemít ji v rozpočtu není možné. A dále také co 
nejvíce používat zdroje financí na oblast, ze které pochá-
zejí. Třeba peníze z nájmů na záchovnou činnost budov či 
zařízení, aby vynášely nejen teď, ale i v budoucnosti, nebo 
peníze z obecního lesa opět vkládat do pěstební činnosti 
v tom lese. No a tyto věci musí někdo na radnici plánovat, 
ale z počtu těch Rozpočtových opatření to vypadá, že to 
nikdo neudělal.
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Zahrádkářské okénko
V	tomto	roce	2021	doznala	značných	změn	budova	moštárny.	Koncem	roku	2020	byla	prove-
dena	celková	 rekonstrukce	elektroinstalace,	a	 tak	došlo	 i	na	opravu	vnitřních	stěn,	včetně	
vymalování	celé	budovy.	Proměnou	prošel	i	vstup	do	budovy,	byly	vyměněny	staré	palubkové	
dveře	za	nové	plastové.

Díky částečnému ústupu pandemie Covidu - 19 jsme 
i v tomto roce, při letošním strašickém posvícení, moh-
li pokračovat v tradici „Dne otevřených dveří“ spojené 
s výstavou a burzou. Budovou moštárny prošlo tento den 
na 150 návštěvníků. Mimo výpěstků našich členů si ná-
vštěvníci mohli prohlédnout pět miniexpozic: Staré versus 
nové – nářadí a nástroje zahrádkářů včera a dnes, Pec-
koviny v různých podobách – švestka, meruňka, broskev, 
třešeň, Barevná harmonie na zahrádce – 16 sklenic různě 
barevných sušených květů, Zdraví ze zahrady – zdravotní 
přínos rajčat, paprik, křenu, cibule, česneku, medu a po-
dobné další zeleniny a ovoce, Ptáci – pomocníci v krmítku 
– čtyři typy různých krmítek, vhodná potrava opeřenců, 
druhy ptáků v krmítkách. Úspěch měla také burza, kde si 
zájemci mohli zdarma vybrat tři produkty z rostlin, květin, 
výpěstků či pochutin. Návštěva moštárny končila v klu-
bovně. Tady, při dobře vychlazeném moštu a ingrediencí, 
si návštěvníci mohli vzájemně popovídat a prohlédnout 
kroniky spolku. 

Recepty na přípravu posilující imunitu 
podle bylinkářky Lindy Mahelové
1)	Česneková	tinktura
Do kvalitní pálenky naložte rozkrájené kousky česneku 
(na půl litru asi jednu paličku). Nechte tři až čtyři týdny vylou-
hovat a potom přeceďte. Užívejte 10 – 20 kapek 2x denně. 

Navíc: česnek také očišťuje cévy. 

2)	Cibulové	víno	s	medem
Asi tři nebo čtyři cibule nakrájejte najemno, zalijte půl lit-
rem bílého vína a přidejte dvě lžíce medu. Můžete přisy-
pat i roztlučený hřebíček. Macerujte zhruba dva dny, poté 
cibuli přeceďte a víno uložte do ledničky. Užívejte jednu 
malou sklenku před jídlem 2x denně.

Navíc: pomáhá také při zahlenění a jaterní nedostateč-
nosti.

3)	Šťáva	z	cibule
Nakrájejte jednu malou cibuli a přidejte jednu až dvě lžíce 
medu. Nechte odstát, cibule za chvíli začne pouštět šťávu. 
Tu pak můžete přidat na svou oblíbenou zeleninu. 

Navíc: podpoří očištění dýchacího systému při zahlenění 
a zlepší činnost jater.

4)	Křenové	víno
Nastrouhejte půlku kořene do 0,7l bílého vína a nechte 
macerovat deset až čtrnáct dní. Pak přeceďte a užívejte 
jednu lžíci po jídle. 

Navíc: také očišťuje ledviny, močový systém, játra, žlučník 
a dýchací ústrojí. 

5)		Tymián	s	medem	na	podporu 
dýchacích	cest

Naložte si tymián do medu a jednou za čas si dejte ča-
jovou lžičku. Užívat není potřeba pravidelně, ale jednou 
za čas. Nasajte při tom vůni tymiánu a jeho síly. 

Pozor!!!
Moštování v tomto roce již začalo 11. září 2021. Provádí-
me ho vždy v sobotu od 8.00 do 11.00 hodin a to až do od-
volání. Jablek je dost, tak si je přijďte dát vymoštovat. 

Rádi Vás přivítáme. ZO Strašice
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Muzeum připravuje – „Přišli jsme ze Západu 
– Příběh strašických spolužáků“

V měsíci září jsme se ani trochu v našem muzeu nenu-
dili. Standartní prohlídky muzea sem tam zpestřil zájezd 
turistů, kteří využili také návštěvy našeho informačního 
centra. Během svátku 28. září jej navštívilo více než třicet 
návštěvníků, ti zamířili také do muzejních expozic, jenž 
doznaly malých změn, neboť 
byla ukončena výstava stra-
šického rodáka Karla Dvo-
řáka. V současnosti místo ní 
připravujeme výstavu „Při-
šli jsme ze Západu- Příběh 
strašických spolužáků“, kte-
rá se bude týkat dvou osob-
ností, Josefa Polívky a Bohu-
slava Velvarského. Součástí 
slavnostní vernisáže bude 
i křest stejnojmenné knihy, 
jejímž autorem je Mgr. To-
máš Makaj. Bohatě ilustro-
vaná publikace bude k pro-
deji přímo na místě. Celá akce je plánována na 28. října 
od 14.00 hodin v areálu Muzea Středních Brd ve Straši-
cích. Podrobněji o celém programu budeme informovat 
na samostatné pozvánce. Hlavní událostí bude odhalení 
památníku ku stému výročí narození strašických spolužá-
ků Bohuslava Velvarského a Josefa Polívky.

Mezi další aktivity muzea patří také vlastivědné vycház-
ky a přednášková činnost. Poslední letošní vycházka se 
bude konat dne 30. října, kdy se vypravíme „Krajem Fran-
tiška Ungra“. Hlavním cílem našeho putování se stane 
vrch Bábovka. Celková délka trasy nebude přesahovat 
deset kilometrů. Co se týče přednáškové činnosti, můžete 
se v listopadu seznámit s „Brdskými toulkami“ na setkání 
seniorů ve Společenském domě ve Strašicích či v neda-
lekém Dobřívě. 

Během léta pro-
běhla také perso-
nální změna, kdy 
byl Radou obce 
pověřen vedením 
muzea Mgr. To-
máš Makaj, ve-
doucí kulturního 
odboru obce Stra-
šice se stala Edita 
Kleknerová. Jmenovaní společně připravují nejen celou 
řadu kulturních akcí, ale tvoří také obecní zpravodaj. Mezi 
jejich další činnosti patří i částečně péče o kroniku obce, 
jejíž poslední díl byl svázán do modré kůže. Velmi peč-
livě zpracované zápisy společně s bohatými ilustracemi, 
zhotovil dlouholetý kronikář Petr Prokůpek. Kronika bude 
dle zákona uložena do okresního archivu, který ji také ne-
chá zdigitalizovat. V této podobě je přístupna pro všech-
ny badatele a zájemce na internetu. Společně s Petrem 
Prokůpkem připravujeme výstavu na rok 2022, která se 
bude také týkat jeho životního jubilea. Dvěma jmenova-
ným pracovníkům s přípravami všech muzejních i knihov-
ních výstav pomáhá pracovnice infocentra Renata Převrá-
tilová, která také spolupracuje se Základní školou Karla 
Vokáče na dalších edukačních programech. Co se týče 
propagace muzea a obce Strašice, byl prezentován v Ji-
neckém zpravodaji rozsáhlý rozhovor s Tomášem Maka-
jem, RNDr. Martin Lang se zúčastnil mezinárodního kon-
ference geoparků v Příbrami a Noci vědců v Rokycanech. 
Další prezentací našeho muzea a obce byla i přítomnost 
pana starosty Jiřího Hahnera v nedalekém Zaječově 
na tradičním srazu PTP. Mgr. Tomáš Makaj měl v rámci 
této akce přednášku, která se týkala takzvané „farářské 
roty“ ve Strašicích, jenž spadala pod 52. PTP ve Svaté 
Dobrotivé v letech 1951–1953.
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Nová služba
Od 1. 10. 2021 bude Místní knihovna ve Strašicích nabízet službu rozvozu 
knih pro méně pohyblivé občany, kteří se sami nemohou do knihovny do-
stat. Bude stačit telefonická objednávka, kdy nám řeknete, jaký druh literatury 
máte rádi a my pro vás vybereme vhodné knihy, které budeme vozit vždy 
ve středu dopoledne k vám domů a přečtené knihy si zase odvezeme. Tato 
služba bude platit jak pro evidované čtenáře, tak i pro nové, kteří k nám zatím 
kvůli zdravotním problémům nemohli přijít. Objednávku nebo evidenci můžete 
uskutečnit na tel. č. 371 793 400 nebo 725 125 338. 

Obec Strašice a Muzeum Středních Brd Vás srdečně zvou

na SLAVNOSTNÍ ODHALENÍ POMNÍKU
ku	příležitosti	100.	výročí	narození	strašických	
spolužáků	Josefa	Polívky	a	Bohuslava	
Velvarského,	hrdinům	od	Tobruku	a	bojovníkům	
za	svobodu	a	demokracii.

Slavnostní	akt	se	uskuteční	dne	28.	října	2021	
od	14.30	hodin	u	velitelské	vily	v	areálu	Muzea	
Středních	Brd	ve	Strašicích.

Program:
14.00 –  Ukázka dobových uniforem a vybavení příslušníků 

Československé samostatné obrněné brigády a RAF.

14.30 –  Odhalení pomníku u Muzea Středních Brd

15.00 –  Vernisáž výstavy „Přišli jsme ze západu“ a křest knihy „Přišli jsme ze Západu- Příběh 
strašických spolužáků.“

15.30 –  Komentovaná prohlídka velitelské vily a výstavy 
– ukázka dobových uniforem a techniky

17.00 – Koncert Strašické Pohodovky – velký sál Společenského domu
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Vyrostla nám nová Knihobudka
Od poloviny září máme v obci novou knihobudku, kterou 
najdete v parčíku u dětského hřiště vedle Společenského 
domu. Je rozdělena na dvě patra. V horní části jsou knihy 
pro dospělé a ve spodní najdete knížky hlavně pro děti. 
Je to sice budka malá, ale od jejího otevření jsme do ní 
dali již 50 dětských knížek, z nichž velká část byla rodiči 
a dětmi vypůjčena. Věříme, že většina knížek se dětem 
zalíbí a zpět do knihobudky ji už nevrátí. K tomu tyto bud-
ky samozřejmě slouží. Do tohoto domečku literatury mů-
žete přispět i Vy, kdo již dětské knihy nemáte komu předat 
nebo je nemáte kam uložit a nevíte kam s nimi. Pokud by 
knihobudka byla plná, můžete knihy odnést do knihovny. 
My je do budky budeme dávat postupně tak, jak se z ní 
budou půjčovat. Spousta z nich určitě udělá radost dalším 
dětem. Snad se tato knižní budka bude líbit a možná při-
láká děti i s jejich rodiči do nedaleké knihovny, ve které by 
našli spoustu nových pohádkových, dobrodružných i na-
učných knih. Lásku k literatuře musíme v dětech probudit 
hlavně my rodiče a prarodiče. Čtením rozšiřujeme jejich 
slovní zásobu, vědomosti i úctu a lásku ke svému okolí. 

Těšíme se na vás.

Novinka v knihovně.
V měsíci září k Vám přicházíme s knižní novinkou s ná-
zvem Dál nechoď! Tuto knihu napsal Václav Křivanec, 
který žije v Plzni a pracuje jako učitel. Věnuje se hudbě, 
působil a působí v hudebních skupinách, např. Burma Jo-
nes, Buster Nixon, Pestalozzi a dalších. 

Děj této detektivky nás zavede na Berounsko. „Když je pod 
skalním masivem nalezena mrtvola mladé dívky, vypadá to 
na jasnou sebevraždu. To by ovšem mrtvá nesměla být bez 
spodního prádla a neležela by o několik metrů dál, než bývá 
v těchto místech u sebevražd obvyklé. Také podivné skvrny 
na jejím oblečení vyvolávají u vyšetřujících policistů mnohé 
otázky. Co se skutečně stalo a kdo dívku a další následující 

oběti zavraždil? To musí zjis-
tit svérázná dvojice detektivů 
z Prahy. V pátrání bude nezbyt-
né se ohlédnout až do temné 
minulosti, aby se po letech do-
stalo na světlo to, co mělo zů-
stat navždy pohřbené…“

Václav Křivanec je dále auto-
rem krimi románu „Poslední 
nadechnutí“, který také máme 
nově v knižním fondu naší 
knihovny. 

Noc s Andersenem
I v letošním roce byla pro děti připravena tradiční Noc s Andersenem, která se měla konat 26. 3. 2021. Kvůli 
pandemii Covid – 19 se v tomto termínu bohužel konat nesměla a proto bylo stanoveno rozmezí od 25. 6. 
do 8. 10. 2021, ve kterém mohlo dojít k náhradnímu uskutečnění této akce. V naší obci jsme zvolili termín 
24. 9. 2021. Bohužel se nám přihlásily pouze tři děti a tudíž byla pro letošní rok akce zrušena. Doufáme, že 
v příštím roce bude zájem o přespání v knihovně se spoustou her, soutěží a hezkého čtení větší a na Noci 
s Andersenem 2022 se s dětmi setkáme. 
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Setkání seniorů
Komise	pro	občanské	záležitosti	zve	všechny	seniory	dne

4. 11. 2021 od 16 hodin
na tradiční setkání seniorů, které se uskuteční 
ve velkém sále společenského domu.
Na programu bude přednáška Mgr. Tomáše Makaje, promítání krátkého filmu o Strašicích 
a k poslechu zahraje oblíbená kapela Cheznovanka.

Občerstvení bude jako vždy zajištěno pořadatelem.

V případě zájmu o tuto akci bude zajištěn svoz a rozvoz méně pohyblivých seniorů. Svoz 
si objednejte do středy 3. 11. 2021 do 12,00 hodin na telefonních číslech 371 793 101, 
724 188 103 nebo přímo na Obecním úřadu Strašice. 
Těšíme se na Vaši účast.

Kulturní odbor obce Strašice  
a Muzeum Středních Brd  
Vás srdečně zvou na vlastivědnou vycházku, 
která se koná dne 30. října 2021.

„Na tajemnou Bábovku“
Sraz účastníků je od 10. hodin v Hospodě na Benátkách ve Strašicích. 
Celková délka trasy činí deset kilometrů. Naše putování Vás zave-
de do krajiny „Františka Ungra“. S jeho životem a dílem Vás seznámí 
Mgr. Tomáš Makaj. Některé ze zastávek: „ Poslední uhlířský plac Jana 
Matěje Mráčka, samota Bébrovna, Vinckův les, Bábovka“.

Zakončení výpravy je opět v Hospodě na Benátkách ve Strašicích, kde 
se bude konat křest a prodej knižních novinek (Toulky po Brdech 1, Me-
dový Újezd- vzpomínky pana učitele Zajíčka). Občerstvení zajištěno.
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